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HEIDI UUSTALUL ON
EESTI KOOLIJUHTIDE "MEISTRIVÕISTLUSTEL"
VÄHEMALT PRONKS TASKUS/LK 4

ON VIITE LOO PEALKIRI, VÕIKS OLLA
APEALKIRJA SÕNA ESIMESE SÕNA FONT /LK

UUDISED
ILLUKA OTSUSTAS
LIITUDA LÕUNAREGIOONI
VALDADEGA

Varem Iisaku valla ühinemis-
läbirääkimiste ettepaneku
tagasi lükanud Illuka vallavo-
likogu andis nüüd teada, et
on valmis alustama läbirää-
kimisi Iisaku, Mäetaguse,
Tudulinna ja Alajõe vallaga.
LK 3

MINISTEERIUMI
ASEKANTSLER PÖÖRDUS
SOOJUSVÕLGLASTE
ASJUS OMAVALITSUSTE
POOLE

Majandus-ja kommunikat-
siooniministeeriumi ener-
geetika ja ehituse asekants-
ler Ando Leppiman pöördus
omavalitsuste poole kirjaga,
mis on ajendatud Kohtla-
Järvel möödunud talvel tek-
kinud küttekriisist ning mille
eesmärk on hoida sääraseid
olukordi tulevikus ära. LK 6
KESKKOND
KUKRUSE MÄGI −
KÜSIMUSI PALJU,
VASTUSEID VÄHEM
Aastaid Kukruse aheraine-
mäge nagu ka teisi põlevki-
vitööstuse probleemseid
jäätmehoidlaid uurinud Tartu
ülikooli geoloogia-mineraloo-
giaprofessor Kalle Kirsimäe
arutab Põhjarannikule antud
intervjuus, mida selle mäega
ette võtta. LK 5

OOPERI- JA BALLETIFESTIVAL: Edu sõltub kohalikust publikust

Rahvusooper Estonia
toob Narva ligi kakssada artisti

Rahvusooperi Estonia~

juht Aivar Mäe inspek-
teeris eile isiklikult, kui-
das on töölised Narvas
suure ooperi- ja balleti-
festivali toimumiseks la-
va ette valmistanud.
Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Tundus, et Mäe jäi Geneva
kultuurikeskuses nähtuga ra-
hule: esimest korda paljude
aastate jooksul pandi käima
sealse lava elektrimootor, mis
võimaldab dekoratsioone kii-
resti liigutada ja vahetada,
ning tehti korda orkestriauk,
midapole kasutatud 1970. aas-
tatest saati.
Kohandasid vana lava

"Mootor oli rooste läinud
ning kõike tuli puhastada.
Peale selle värvisime spet-
siaalse värviga üle lava põ-
randa − varem nägi see väl-
ja nagu parkett, nüüd aga on
selline, nagu peab," on Mäe
rahul lavaga, mis nüüd on
musta värvi ja läiketa ega
ole tantsijatele libe. "Sama-
sugune on ka meil rahvusoo-
peris," lisas ta.

Esialgu jääb saladuseks,
kuidas hakkab orkester Gene-
va orkestriaugus kõlama: seal
on kõik juba puhas ja värvi-
tud, kuid orkestrandid jõua-
vad kohale alles festivali al-
guse poole, oktoobris. "Milline
on helipilt, seda saame teada
kohapeal, kui toimub esimene
proov," sõnas Aivar Mäe.

"Lavastangesid ei ole mui-
dugi nii palju kui vaja: oope-

ris kasutame 46, siin aga on
umbes 20. Kuid sellest hooli-
mata tuleb etendus samasugu-
ne nagu originaalis, lihtsalt tu-
leb modifikatsioonid teha," üt-
les Mäe.

Ja veel − otse kulisside ta-
ga saavad alguse kivist seinad
ning seda tulebballetitantsija-
tel hüppeid tehes arvesse võt-
ta. Kuid nemad on sellega ju-
ba harjunud.

Muide, Genevaorkestriau-
ku kasutati sihipäraselt (mit-
te laoruumina) vaid kohe pä-
rast kultuurimaja valmimist
1970. aastate teisel poolel −

siis oli Narvas mitupäeva kü-
las Estonia ooperiteater. Aivar
Mäe meenutas, et nagu selgi
korral, etendus siinka siis "La
Traviata".

Järjepidevust võib tähelda-
da ka selles, et peaaegu nel-
jakümne aasta jooksul ei ole
vaatesaalis toole vahetatud.
Kui vaid publikut oleks

Rahvusooperi Estonia
korraldatav ooperi- ja bal-
letifestival "Narva täis muu-
sikat" toimub 9.-13. oktoobri-
ni ning piirilinna saabub sel
puhul pisut vähem kui kaks-

sada artisti. Festivali kor-
raldamine kulgeb Mäe sõ-
nutsi hästi.

"Loodame vaid, et publi-
kut tuleb. Juba on müüdud
umbes tuhat piletit, kuid va-
ja oleks veel müüa. Kohali-
kud on mulle öelnud, et nar-
valased otsustavad selliseid
asju viimsel minutil," lisas ta
naeratades.

Festivali "Narva täis muu-
sikat" toetavad Eesti Vaba-
riigi kultuuriministeerium,
Eesti kultuurkapital ning in-
tegratsiooni ja migratsiooni
sihtasutus.

FESTIVAL
"NARVA TÄIS
MUUSIKAT"
Pühapäev, 9. oktoober
Kammerkontsert
"See on vaid operett"
kell 18 Sillamäe
kultuurikeskuses.

Esmaspäev, 10. oktoober
Kontsert kõige pisematele
kell 12 ja 13.30 kultuurikeskuse
Geneva kammersaalis.
Kammerkontsert
"See on vaid operett"
kell 18 Illuka mõisas.
Kammerkontsert
"Armastuse serenaad"
kell 19 Geneva kultuurikeskuse
kammersaalis.
Teisipäev, 11. oktoober
Pjotr Tšaikovski ballett kahes
vaatuses "Uinuv kaunitar"
kell 14 ja 19 Geneva kultuuri-
keskuses.
Kohtumine Eesti rahvusballeti
kunstilise juhi Toomas Eduriga
kell 18 Geneva
kultuurikeskuses.
Kolmapäev, 12. oktoober
Lastegala kell 17 Geneva kul-
tuurikeskuses.
Ooperigala kell 19.30 Geneva
kultuurikeskuses.
Neljapäev, 13. oktoober
Giuseppe Verdi
ooper "La Traviata"
kell 14 Geneva
kultuurikeskuses.

Allikas: www.opera.ee

Aivar Mäe: "Käisime viimati Narvas etendusi andmas üle 30 aasta tagasi, orkestriauk pole Genevas
vist pärast seda õieti kasutusel olnudki. Milline on helipilt, seda saame teada kohapeal, kui toimub
esimene proov. Ootused on igatahes suured nii meil kui ka publikul." ILJA SMIRNOV
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Pee~i Pizza ko~ikampaania!
Lõika kupong väljaja saadsellegapitsaostult -15%!

Soodustus kehtib kupongi alusel ainultpitsadele.
Kupong kehtib kuni 15.10.2016

Telli pitsa mugavalt telefoni teel: 5697 3105
Menüüga tutvu: www.peetripizza.ee

Uue Peetri Pizza leiad Jewekaubanduskeskusest!



Arvamus
Ida-Viru suurim
omavalitsus sündimas
On arusaadav ja mõistetav, et Illuka ja Mäeta-
guse vald püüavad viimase võimaluseni hoidu-
da teiste omavalitsustega ühinemisest. Tänu
põlevkivi kaevandamisega seotud maksudele
on need mõlemad ühe jõukamad omavalitsused
Eestis ja tuleksid toime ka omaette jäädes.

Ühinemine tähendaks ilmselgelt tulude jaga-
mist. Aga ka võimumonopoli loovutamist. Kui
praegu on mõlemas põlevkivivallas olnud ko-
halikel valimistel konkrurents nõrk − Illukal
isegi peaaegu olematu −, siis pärast haldusre-
formi see suure tõenäosusega enam nii pole.

Samas peaks Ida-Virumaa arengu huvides
olema hea, kui keskmisest jõukamad Illuka ja
Mäetaguse, aga samuti küllaltki tugev Iisaku
vald, kes teenib samuti põlevkivi kaevandami-
se tulusid (kuigi oluliselt vähemal määral), lii-
tuksid Alajõe ja Tudulinna vallaga, mis on ela-
nike arvult maakonna väikseimad.

Sel moel moodustuks omavalitsus, mis hõl-
maks territooriumilt peaaegu poole tulevasest
Ida-Virumaast, kust on lahkumas Aseri, Lohu-
suu ja Avinurme vald. Kuigi inimasustuse poo-
lest hõre, moodustuks nõnda territooriumi poo-
lest maakonna suurim omavalitsus, mis ula-
tuks Narva jõest Oonurme laanteni ja Peipsi
liivarannast Jõhvi külje alla.

Sellisel tugeval omavalitsusel peaks jätku-
ma jõudu ka Peipsi põhjaranniku arendami-
seks, mis viimase veerandsajandi jooksul po-
le õiget hoogu üles saanud. Loodusliku rikku-
se ja mitmesuguste vaatamisväärsuste poo-
lest peaks aga tekkima üks Eesti põnevamaid
valdu, kus on nii elukeskkonna parandamisel
kui turismi edendamisel võimalik ühisel jõul
liigutada märksa suuremaid mägesid kui va-
rem.

ÜKS KÜSIMUS
MIKS OTSUSTASITE JÕHVI VOLIKOGUS POOLT VAHETADA?

Eile teatas Jõhvi volikogus seni opositsioo-
ni kuulunud Dmitri Smirnov, et vahetab
poolt ning lahkub opositsioonis olevast frakt-
sioonist Jõhvi Heaks. Selle tulemusel lakkas
fraktsioon olemast ning volikogus luuakse
ilmselt samanimeline fraktsioon, kuhu pea-
le Smirnovi kuulub veel kaks koalitsiooni
esindajat.

Jõhvi volikogu liige Dmitri Smirnov

Ma ei hakka oma otsust kommenteerima. Sest ei taha.
Võib-olla kunagi edaspidi ilmseltkommenteerin. See ot-
sus küpses pikemat aega, mitme viimase kuu jooksul.

Maa korraline hindamine
ja maksustamine
tuleb hoida lahus!

Tambet Tiits
MAA-AMETI PEADIREKTOR

Maakorralist hinda-
mist ei ole Eestis
tehtud 15 aastat.
Kuna maa turu-

väärtus on selle ajaga oluliselt
muutunud, on selge, et praegu-
seks on eelmise, 2001. aasta
hindamise tulemused vanane-
nud, nende kasutamine on pii-
ratud ja tekitab ebaõiglust.

Keskkonnaministeerium
kavandab koostöös maa-ame-
tiga muudatusi maa hindami-
se seaduses, et hakata korra-
list hindamist läbi viima igal
neljandal aastal ja eraldada
hindamine maa maksustami-
sest. Maa korralise hindami-
se eesmärk on leida väärtu-
sed kõigile maakatastris re-
gistreeritud maatükkidele.

Kuidas, miks jamillal neid
väärtusikasutatakse, on eral-
di otsustamise koht. Ehk tei-
sisõnu − edaspidi peaksid nii
eraomanikud kui ka riik tä-
nu korralisele hindamisele
saama kindla teadmise maa
ajakohasest väärtusest, kuid
sellele ei järgneautomaatselt
maa maksustamist, nagu näeb
ette praegune seadus. Maa
hindamine tuleb hoida lahus
maksustamisest ja kavanda-
tavas seadusemuudatuses on
see ka selgelt kirjas.

Maa korralise hindamise
perioodilisus ehk hindami-
ne igal neljandal aastal tagab
selle, et tulemused peegelda-
vad hindamise aasta turutase-
meid. Ajakohase hinna tead-
mine korrastab kinnisvaratur-
gu ning aitab muuta tehingud
läbipaistvamaks ja tegelikku-
sele vastavaks. Näiteks saa-
vad maaomanikud hindamise
tulemusi kasutada orientiiri-
na hoonestamata maade müü-
gi- või ostuhinna määramisel.
Seda nii riigi tehtavates tehin-
gutes (näiteks riigimaa enam-
pakkumise alghindade määra-
misel) kui ka eraisikute oma-
vahelistes tehingutes.

Lihtsalt leitav ja tegelik-
kusele vastav teave
maa hindade kohta vä-
hendab ka selliste juh-

tumitehulka, kus omanik saab
maa eest turuhinnast madala-
mat tasu või − vastupidi −
maksab oluliseltrohkem. Kor-
rektne ülevaade oma maa
väärtusest kiirendab maaga
seotud asjaajamist, samuti vä-
heneb kulu eksperdihinnan-
gute tellimisele.

Näiteks küsivad kinnisva-
rabürood hoonestamata maa
hindamise eksperdihinnangu
eest olenevalt vara asukohast
ja liigist minimaalselt 200 eu-
rot, keerukamate objektide
eest ka mitu korda rohkem.
Väikeste ja vähese nõudluse-
ga maatükkide väärtuse hin-
damisel osutub selline kulu
ebaproportsionaalselt suu-
reks. Kui aga eksperdihinnan-
gu asemel saab lähtuda aja-
kohastest hindamise tulemus-
test, hoiab see kokku nii era-
omanikukui ka riigi raha.

Plaanitavad muudatu-

sed maa hindamises on aga
muutnud maaomanikud mu-
relikuks: kas uus hindamine
toob kaasa maamaksu tõusu?
Omanike rahustuseks saab
kinnitada, et eelnõu ei näe et-
te automaatset maksutõusu.
Maa korralise hindamise ja
maamaksu vahele ei saa pan-
na võrdusmärki! Hindamine
on majanduslik analüüs, mil-
le käigus leitakse igale maa-
tükile väärtus. Maksustami-
ne on aga poliitiline otsus, mis
kuulub rahandusministeeriu-
mi valitsemisalasse ning mis
vajab enne väga põhjalikku
mõjude analüüsi.

Ka 15 aastat tagasi ehk
viimase hindamise jä-
rel esitati hindajatele
sadu parandusettepa-

nekuid ja pretensioone, mis
olid seotud hindade tõusmise-
ga ja kartusega, et maamaks
suureneb. Kuid nii see ju ei
läinud, sest kohalikud omava-
litsused kasutasid võimalust
maamaksumäärasid langeta-
da. Seda lubas nii tollal kui ka
nüüd teha see, et maamaks
laekub täielikult kohalike
omavalitsuste eelarvesse ja
selle suurus sõltub omavalit-
suse kehtestatud maksumää-
rast, mis praegu on 0,1-2,5%
maksustamishinnast.

Näiteks 2001. aasta korra-
lise hindamise tulemustealu-
sel oli elamumaa väärtus Tal-
linnas Kristiine linnaosas ligi
20 eurot/m². Nüüdseks mak-
sab maa samas piirkonnas ligi
100eurot/m². Et säilitada seni-
ne maksukoormus, võib oma-
valitsus langetada maamak-
sumäära 2,5%-lt 0,5%-ni.

Samal ajal uue maa hinda-
misega peaks rahandusmi-
nisteerium üle vaatama maa
maksustamise põhimõtted ja
koos kohalike omavalitsuste-
ga kaaluma ka lisakaitsemeh-
hanismide loomist, et välti-
da tulevikus maamaksu eba-
mõistlikku tõusu. Maksumää-
ra üle otsustamine on Eestis
olnud omavalitsuste pädevu-

ses juba ligi 20 aastat ja neil
on nendes küsimustes koge-
mused.

Väga oluline on see, et oma-
valitsustel oleks pärast hinda-
mistulemuste selgumist mak-
sumäärade üle otsustamiseks
aega vähemaltpool aastat ku-
ni aasta, et nad jõuaksid tea-
vitada oma elanikke, üle vaa-
data ja vajaduse korral muu-
ta oma eelarveid jne. Maa hin-
nad on piirkonniti väga eri-
nevad − valdavalt on need 15
aasta jooksul tõusud, kuid mõ-
nes kohas on jäänud samaks
või isegi langenud.

Kuigi avalik arutelu ju-
ba käib, on siiski täh-
tis rõhutada, et uut
maa korralist hinda-

mist niipea ei tule. Keskkon-
naministeerium ja maa-amet
on valmis saanud hindamise
seaduse ja maakatastriseadu-
se muutmise seaduseelnõu
väljatöötamise kavatsuse. Al-
les siis, kui see kiidetakse
heaks ehk on veendumus, et
probleeme muud moodi la-
hendadaei saa, algab seadus-
eelnõuväljatöötamine.

Maa hindamine on teema,
mis läheb korda väga paljude-
le, seega kaasatakse seadus-
eelnõu ja selle seletuskirja
koostamisse võimalikult suur
ring huvitatud osapooli.

Kui vabariigi valitsus on
eelnõu heaks kiitnud, jõuab
see aruteludeks riigikokku.
Kõige varem võiksid kavan-
datavad muudatused jõustu-
da 1. juulist 2017. aastal, mis
tähendab, et alles siis otsusta-
takse uue maa korralise hin-
damise läbiviimise aeg. Kõige
varem toimuks järgmine maa
korraline hindamine 2018.
aastal. Ka hindamiseks kulub
oma aeg, nii et tõenäoliselt
saaksime Eesti maa ajakoha-
sed hinnad teada alles 2019.
või 2020. aastal. Nii ettenäge-
likud peaksime me küll juba
praegu olema, et siis ei peaks
enam 20 aasta vanustest maa
hindadest juhinduma!

Edaspidi peaksid nii eraomanikud kui ka
riik tänu korralisele hindamisele saama
kindla teadmise maa ajakohasest väärtu-
sest.

PÄEVA LAUSE
"Issand halasta. Is-
sand halasta! Kaua
te jaksate küsida
selliseid küsimusi?!"
Peaminister Taavi Rõivase
reaktsioon ajakirjanike küsi-
musele, kui kaua see valitsus
veel koos suudab püsida.
(Delfi, 8. september)

LEHED EILE
POSTIMEES kirjutab,

et piimapaki ülimadal hind
poes rõõmustab küll ost-
jat, kuid sugugi mitte põl-
lumeest. "Piim maksab poes
tunduvalt vähem kui vesi,"
vahendas ajaleht Maa Elu
Eesti põllumajandus-kau-
banduskoja juhatajat Roo-
met Sõrmust, kes lisas, et
paari aasta jooksul on kadu-
nud rohkem kui kümnendik
Eesti piimakarjast.

Viimastelpäevadel on mu-
relikud piimatootjad haka-
nud taas avalikult valjemat
häält tegema ning meele-
avaldused saavad üha hoogu
juurde. Tartus ostsid noor-
talunikud korraga ära 700
liitrit odavat kilekotti paki-
tudpiima ja annetasid toidu-
pangale, esmaspäeval kavat-
seb Eesti põllumeeste kesk-
liit laduda Toompea lossi et-
te 10 000 piimapudelit.

Euroopa Liit hakkab toe-
tama tootmise vähendamist.
Samas pole "kodumaine toi-
dutootmine" lihtsalt pateeti-
line sõnapaar, vaid sellel on
laiem tähendus. Toidust rää-
gitakse kui julgeolekutegurist
ning mitte ainult oma rahva
äratoitmise mõttes, vaid ka
näiteks kvaliteediga seotud
riskidest. Me ju ei ole valmis
leevendama tootmisega seo-
tud tervishoiureegleid.

Peale selle − ja see pole
sugugi väheoluline − hoiab
põllumajanduslik tegevus
elus traditsioonilist elulaa-
di maal.

EESTI PÄEVALEHT kut-
sub üles vaatama otsa haige-
kassa esimese poolaasta eh-
matavale, oodatust mitukor-
da suuremale 33 miljoni eu-
rosele puudujäägile ning tõ-
siasjale, et elanikkond va-
naneb ja inimeste ravimine
muutubküll efektiivsemaks,
aga ka kallimaks. Ja siis mõt-
lema, et järgmiseks aastaks
on plaanitud sotsiaalmaksu
0,5% võrra langetada ja üle-
järgmisel aastal peaks see
vähenema veel 0,5%. Kas
me üldse saame seda enda-
le lubada?

Meenutagem, et esialgu
oli praegusel valitsuskoa-
litsioonil plaanis langetada
sotsiaalmaksu juba esimesel
aastal terve protsendi võr-
ra, ent see võinuks maks-
ma minna hinnanguliselt 80
miljoni euro ringis aastas.
Nüüdse plaani mõju on siis
üle 40 miljoni euro.

Praegu oleme siiski olu-
korras, kus ettevõtjad 0,5%
langusest saadud kergen-
dust peaaegu ei taju. Mõtte-
koja Praxis hinnangul sääs-
taks ka kaks korda suurem
langus keskmisele seitsme
töötajaga ettevõtjale ainult
tuhatkond eurot aastas.
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Uudised

EESTI
OSSINOVSKI KEHTESTAKS
SUHKRUMAKSU
Tervise- ja tööminister Jev-
geni Ossinovski soovib
suhkrumaksu kehtestamist
magustatud jookidele, soo-
vitud eesmärkide saavuta-
miseks peaks maks mõjuta-
ma toote hinda vähemalt
10-15 protsendi ulatuses.
Valitsuskabinetile esitatud

ettepaneku kohaselt soovib
ministeerium suhkrumaksu-
ga eelkõige lahendada
suhkruga magustatud jooki-
de tarbimisest põhjustatud
laste ülekaalulisust ja ras-
vumist ning sellest tulene-
vat negatiivset tervisemõju.

Lisaks suhkrumaksule tu-
leks ministri hinnangul ka-
sutada ka teisi otseseid
sekkumismeetodeid. Näi-
teks tuleks vaadata üle las-
teaedade ja koolide me-
nüüdes ja müügikohtades
pakutav, nõustada lasteva-
nemaid tervisliku toidu as-
jus ja piirata lastele suuna-
tud reklaami.

Peaminister Taavi Rõivase
sõnul on valitsus varem
suhkrumaksu kehtestamist
küll arutanud, kuid seni po-
le tervise- ja tööministril õn-
nestunud valitsust veenda,
et tegemist on hea maksu-
ga.

Suhkrumaks hõlmaks Os-
sinovski kava kohaselt
suhkruga magustatud joo-
ke, sealhulgas magustatud
piima või piima alternatiive,
tee- ja kohvijooke, energia-
jooke, spordijooke, magus-
tatud vett ja mahlu, mitte-
dieetkarastusjooke ja nii
edasi. Maksu alla ei kuu-
luks naturaalsed mahlad.

MAJANDUS KASVAS
TEISES KVARTALIS
0,8 PROTSENTI
Täpsustatud andmetel suu-
renes Eesti sisemajanduse
kogutoodang (SKT) tänavu
teises kvartalis mullusega
võrreldes 0,8 protsenti 5,3
miljardi euroni, teatas statis-
tikaamet.

Täpsustatud andmetel olid
2016. aasta teises kvartalis
Eesti majanduse suuremad
pidurdajad energeetika,
mäetööstuse ning kinnisvara-
ga seotud tegevusalad. Ener-
geetika tegevusalal kahanes
kõikide energialiikide tootmi-
ne. Mäetööstuse tegevusala
lisandväärtus langes põhili-
selt põlevkivi kaevandamise
vähenemise tõttu.

SKT kasvu panustas tei-
ses kvartalis enim info ja si-
de tegevusala, mille lisand-
väärtus suurenes tänu prog-
rammeerimis- ja infotege-
vuste lisandväärtuse kiirele
kasvule. Suure panuse SKT
kasvu andsid veel põlluma-
jandus, metsamajandus ja
kalapüük ning kaubandus.
Kaubanduses kasvas enim
jaekaubanduses loodud lis-
andväärtus. (BNS)

HALDUSREFORM: Omavalitsused ootavad ärevusega riigikohtu otsust

Illuka otsustas liituda
lõunaregiooni valdadega

Varem Iisaku valla ühi-~

nemisläbirääkimiste et-
tepaneku tagasi lükanud
Illuka vallavolikogu andis
nüüd teada, et on valmis
alustama läbirääkimi-
si Iisaku, Mäetaguse, Tu-
dulinna ja Alajõe vallaga.

Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

"Esimesel korral lükkasi-
me läbirääkimiste ettepane-
ku tagasi, sest eelistasime
alguses konsulteerida kõiki-
de naaberomavalitsustega,
ka polnud siis haldusrefor-
mi seadus veel vastu võe-
tud," põhjendas Illuka valla-
volikogu esimees Paul Kes-
küla.

Läbirääkimiste juures on
Illuka olnud siiski algusest
peale − kõigis suundades,
mida hakatuseks kombati.

"Oleme end asjadega kur-
sis hoidnud, nüüd on aeg nii-
kaugel, et peame selle amet-
likuks muutma, ja valisime
suuna, kus oleks eesmärk
jõuda ühinemislepinguni.
Volikogu otsusega on see
suund lõunaregiooni poole
ehk siis andsime oma val-
midusest alustada ametlik-
ke läbirääkimisi teada Ii-
saku, Mäetaguse, Tudulin-
na ja Alajõe vallale," rääkis
Kesküla. "Me ei alusta nul-
list, vaid jätkame sealt, ku-
hukonsultatsioonidekäigus
oleme jõudnud."

Illuka volikogu pöördu-
mises on ausalt märgitud,
et kui vallal tekib mis ta-
hes hetkel võimalus jätka-
ta iseseisvalt, siis seda ka
tehakse. Läbirääkimiste tu-
lemused saavad sel juhul
olla aluseks vastastikuse
koostöö jätkamiseks muu-
del alustel.

Selline võimalus võib
tekkida siis, kui riigikohus
peaks valdade pöördumist
arutades jõudma otsusele,
et haldusreformi sundliit-
mist käsitlevad punktid po-
le põhiseadusega kooskõ-
las.
Juriidiliselt peab
korrektne olema

Riigikohtu otsust ootavad
pikisilmi kõik omavalitsu-

sed, kavandatavas Alutagu-
se suurvallas aga ennekõike
Illuka ja Mäetaguse, kes ee-
listaksid omaette jääda, kui
vähegi võimalik.

"Seda on hea teada, et Il-
luka on ka valmis meiega
liituma − kaks tugevamat
omavalitsust annavad lõu-
naregioonile kindlasti tuge-
vust juurde," ütles Mäeta-
guse vallavolikogu esimees
Veljo Kingsep, viidates ra-
hakamatele põlevkivival-
dadele.

Mäetaguse volikogu pole
veel otsustanud, kas amet-
likke läbirääkimisi alusta-
takse Iisaku või Jõhvi suu-
nal, ent Kingsepa sõnulkal-
dub eelistus pigem lõunare-
giooni poole. Illuka lisandu-
mineannab sellele arvamu-
sele kindlust juurde.

Paul Kesküla rõhutas, et
Illuka volikogu ei teinud
kellelegi ühinemisettepa-
nekut, vaid andis teada, et
on valmis ühinema juba käi-
mas olevate läbirääkimiste-
ga.

"Me ei saa läbirääkimis-
tega ametlikult ühineda en-
ne, kui meile on tehtud sel-
leks uus ettepanek. Ole-
me regiooni vallajuhtide-
ga koos istunud ja sellest
rääkinud, ettepanek meile

kindlasti tuleb, aga juriidili-
se korrektsuse huvides pea-
me selle ära ootama."

Iisaku vallavolikogu is-
tung, kus selle ettepaneku
tegemine päevakorda võe-
takse, toimub tuleval nelja-
päeval.

Viis valda mahuvad
napilt raamidesse

Alguses oli idee ühen-
dada nn Alutaguse vallaks
seitse lõunaregiooni valda;
pärast Avinurme ja Lohu-
suu otsust liituda Jõgeva-
maa poole on võimalikke lii-
tujaid tänase seisuga viis.

Järgmisel neljapäeval
teeb Iisaku vallavolikogu
neljale ülejäänule läbirää-
kimiste alustamiseks amet-
liku ettepaneku; kui see vo-
likogudes heaks kiidetakse,
läheb järgmisena volikogu-
desse arutamisele liitumis-
lepingu projekt.

"See projekt on valmis,
põhiasjad on kokku lepi-
tud," ütles Iisaku vallavoli-
kogu esimees Priit Palmet.
"Ka Illuka on seal ära mai-
nitud, oleme nendega arves-
tanud, nii et tehtud töö ei lä-
he raisku."

Kui kõik viis valda ühine-
miseni jõuavad, saab elani-
ke arvuks 5200. Ilma Illu-

kata jäänuks elanike arv al-
la seaduses nõutava 5000 ja
liitujad pidanuks taotlema
valitsuselt erisuse raken-
damist.

"Kui nii Illuka kui Mäeta-
guse peaksid kõrvale jääma,
ei mahuks me kolm − Iisaku,
Tudulinna ja Alajõe − ka eri-
suse raamidesse ning ühine-
mine jääks ära," tõdes Pal-
met. "Kui riigikohus sund-
liitmise põhiseadusega vas-
tuolus olevaks peaks tun-
nistama, siis on terves rii-
gis haldusreform ära lõppe-
nud. Ma siiski usun, et see
otsus tuleb reformi jätka-
mist toetav."

Illuka valla võimalik liitumine kavandatava Alutaguse vallaga lisab sellele veel ühe korda tehtud
kauni mõisa. MATTI KÄMÄRÄ

PAUL KESKÜLA
Me ei alusta nullist, vaid
jätkame sealt, kuhu
konsultatsioonide käigus
oleme jõudnud.

Sillamäe sadamaterminalis
valmis augustis neli laokompleksi
Sillamäe sadama terminali
operaatoril ASil Silsteve val-
mis augustis sadamas neli lao-
kompleksi, kokku on Silsteve
kahe aastaga sadama puiste-
kaupade terminalilaiendanud
5,6 miljoni euro eest.

2015. aastal ostis ettevõ-
te terminalilepuistekaupade

laadimisseadme. Koos lao-
kompleksidega on tegemist
ettevõtte viimase kahe aas-
ta suurima investeeringuga.
"Kokku kulus arendusele 5,6
miljonit eurot, millest 4,2 fi-
nantseeris DNB," selgitas ASi
Silsteve juhatuse liige Jaanus
Paas pressiteate vahendusel.

Uus laevlaadur võimaldab
puistekaupa otse laevale laa-
dida mitmel kail kiiresti jaka-
dudeta. "Ühtlasi saame lasti-
da varasemast suuremaid lae-
vu," selgitas Paas. Nelja uue
laokompleksiga tõusis ladu-
de arv kümneni ning üldpind
40 000 ruutmeetrini.

"Lisandusid ka seadmed,
mis on abiks kauba maha-
laadimisel vagunitest lat-
tu. Samuti võimaldavad
need laadida kaupu kõrge-
male, mahutades kaupa la-
dudesse senisest 20 prot-
senti rohkem," lisas Paas.
(BNS)

LÜHIDALT

JANTŠENKO VASTAS
SALTÕKOVI ARUPÄRIMISELE
KOHTLA-JÄRVE. Linnapea asen-
daja Ljudmila Jantšenko vastas
volikogu liikme Jevgeni Saltõkovi
arupärimisele nüüd juba endisele
linnapeale Jevgeni Solovjovile
seoses linna poolt Saltõkovi vas-
tu esitatud tsiviilhagiga.

Saltõkov tahtis praeguseks
ametist tagandatud linnapealt
Jevgeni Solovjovilt teada, kes
peale Solovjovi osales tema ja ta
isa vastu suunatud linna tsiviilha-
gi esitamise otsustamises. "Või
tegite seda üksinda? Kas linna-
valitsus on seda küsimust aruta-
nud?" küsis saadik.

Jantšenko sõnul osalesid tsiviil-
hagi esitamise küsimuse aruta-
misel lisaks Solovjovile kõik linna-
valitsuse liikmed.

Kapo süüdistuse kohaselt kor-
raldasid Kohtla-Järve noortekes-
kust juhtinud Juri ja Jevgeni
Saltõkov noortekeskusesse fik-
tiivselt mitmete isikute tööle
võtmise, kuid tegelikult nood
seal kunagi ei töötanud. Tööle
vormistatud inimeste nimele
laekunud töötasu võtsid uuri-
misalused aga endale, väidab
süüdistus.

Kohtla-Järve linn nõuab Saltõ-
kovidelt tsiviilkorras linnale väide-
tavalt tekitatud 82 000 euro
suuruse kahju hüvitamist.

KEELEINSPEKTSIOON
KONTROLLIB AMETNIKKE
NARVA. Alates oktoobrist on
Narva linnavalitsuses oodata
keeleinspektsiooni inspektoreid.
Nimelt kontrollis keeleinspekt-
sioon 2014. aastal Narva linna-
valitsuse ametnike ja töötajate
eesti keele oskuse vastavust kee-
leseaduse nõuetele. 7 ametniku-
le ja 56 töötajale tehti ettekirju-
tus täiustada eesti keele oskust
ja sooritada asjakohane tase-
meeksam selle aasta maiks.
Nüüd tullakse ettekirjutuse täit-
mist kontrollima.

MÕISTETI VARASTATUD
KRAAMI OMASTAMISE
EEST VANGI

NARVA. Viru maakohus mõistis
10 kuuks reaalselt vanglasse Ja-
neki (23), kes süüdistuse järgi
omandas mullu aasta lõpus kraa-
mi, mis talle teadaolevalt oli va-
rastatud Vaivara vallast Perjatsi
külast meelelahutuslike lahingute
korraldamisega tegeleva firma
laost. Varastatu seas olid kaitse-
vestid ja -maskid, laigulised kom-
binesoonid ja spordisärgid −
kokku ligi 500 euro eest. Meest
karistati tänavu kevadel purjuspäi
juhtimise eest tingimisi vangistu-
sega ning nüüd liideti kahe teo
eest saadud karistused kokku ja
saadeti ta 10 kuuks reaalselt
vangi.

ASERI SAADAB PRESIDENTI
VALIMA RIHO KUTSARI

ASERI. Volikogu valis valla esin-
dajaks 24. septembril kogune-
vasse Eesti presidendi valimisko-
gusse vallavolikogu esimehe,
Keskerakonda kuuluva Riho Kut-
sari.

POLITSEI
NAIST LÖÖDI POES

7. septembril teatati politseile, et
Narvas Tallinna maanteel asuvas
kaupluses löödi 64aastast naist.

ERAMUST VIIDI
TÖÖRIISTU JA KÜTUST
7. septembril teatati, et Vaivara
vallas Perjatsi külas murti sisse
eramaja abihoonesse ning varas-
tati kaks trimmerit ja kütust. Kah-
ju on 1050 eurot.
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Rakvere 8,
41532 Jõhvi ,

tel. 335 4444,
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ILM JÕHVIS
REEDE. Päikesepaisteli-

ne ilm. Puhub mõõdukas lää-
netuul 5,5 m/s. Sooja on 9-17
kraadi.

LAUPÄEV. Vahelduva
pilvisusega ilm . Puhub mõõ-
dukas läänetuul. Sooja on 10-
20 kraadi.



AUHINNAGALA: 8. oktoobril toimuvast tänuüritusest tehakse teleülekanne

Haridustaeva säravaid tähti
tunnustatakse tänavu Jõhvis

Ida-Virumaalt jõudis~

aasta õpetaja kandidaa-
tide hulka kolm haridu-
sinimest: Heidi Uusta-
lu, Silja Sarap ja Tiiu As-
safrei. Iga kategooria
laureaadid kuulutatak-
se välja 8. oktoobril Jõh-
vi kontserdimajas ülerii-
gilisel auhinnagalal "Ees-
timaa õpib ja tänab".

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Aasta õpetaja gala eesmärk on
esile tõsta haridustöötajaid ja
hariduse toetajaid, kes panus-
tavad noorte heasse käekäiku
ning kelle töö on teistele ees-
kujuks.

Parimatest parimad

Haridus- ja teadusministee-
riumi kommunikatsiooniosa-
konna asejuhataja Tarmu
Kurm ütles, et tunnustuskon-
kursile said kandidaate esitada
kõik soovijad, kokku tehti se-
darohkem kui 900 korral. "Pa-
rimatest parimate väljaselgi-
tamiseks tegid töödmaakond-
likud komisjonid, kõrgharidu-
se komisjon ja seejärel ülerii-
giline komisjon, kuhu kuulu-
sid haridusega seotud organi-
satsioonide esindajad."

Aasta õppeasutuse juhikan-
didaat, Kiviõli 1. keskkooli di-
rektor Heidi Uustalu ütles, et
teda on tunnustatud maakond-
likul tasandil, aga vabariiklik-
ku esikolmikusse pole ta va-
rem pääsenud. "Eesti meistri-
võistluste pronks on juba tas-
kus," naeris ta.

Uustalu ütles, et 13 aasta
jooksul on praeguses ametis
olnud paremaid ja halvemaid
aegu, aga igav pole seni haka-
nud.

"On teooria, et ühel kohal
võib olla maksimaalselt viis
aastat, siis hakkad mandu-
ma. Mingil hetkel olin mure-
lik ja otsisin selle kohta mär-
ke, aga ei leidnud. Ma ei usu
enam, et käid viie aastaga ma-
ha, kui töö köidab. Elu kihu-
tab sellisel tempol, et püsi ai-
nult reel."

Uustalu lisas, et peaks mi-
nema auhinnagalale koos kol-
lektiiviga.

"Lihtne on särada, kui su
ümber on nii palju inimesi,
kellega me vastastikku inspi-
reerime ja innustame. Üks po-
le lahinguväljal sõdur ja ma
olen tänulik inimeste eest, kel-
lega saab teha kooli, nagu ta
minu arvates peaks olema −
ühine õppimise ja inimeseks
kasvamise koht."

Haridus- ja teadusministee-
rium kirjeldab Heidi Uustalu
kui inimest, kes peab juhina
väga oluliseks oma töötajate
rahulolu ning töötab nii enda
kui meeskonnaga selle nimel,
et muuta koolikeskkond sõb-
ralikuks.

"Ta on valmis kuulama ja
panustama, on paindlik ning
aitab raskes olukorras lahen-
dusi leida. Õnnestumiste pu-
hul tõstab esile nii õpilasi kui
õpetajaid. Uustalu on sihikin-
del ja eesmärgile orienteeri-
tud ning edastab jõuliselt sõ-
numit: tahan-suudan-teen. Ta

on ettevõtliku kooli program-
mi vedaja ja liitujate abistaja,
tehes tihedat koostööd Ida-Vi-
ru ettevõtluskeskusega. "Noo-
red kooli" programmi toetaja-
na pakub ta noortele suurepä-
rast töökeskkonda," seisab ise-
loomustuses.
Julgustab uuesti proovima

Aasta lasteaiaõpetaja kandi-
daadiks valiti Silja Sarap, kes
töötab Toila lasteaias Naeru-
meri.

Sarapit tunnustatakse kui
õpetajat, kelle õppetegevused
on läbi mõeldudnii, et kõik lap-
sed tunnevadend olulise ja va-
jalikuna. Ta julgustab lapsi as-
ju üha uuesti proovima ning
mitte alla andma.

"Märkimisväärne on Sarapi
ettevõtlikkus − just tema idee-
na ja eestvedamisel toimus
2015. aasta juunikuus Ida-Viru-
maa lasteaedade esimene lau-
lu- ja tantsupidu "Oleme Viru-
maa lapsed", millest võttis osa
üle 260 lapse. Sarap on õpeta-
ja,kes teeb oma tööd nii, et se-
da naudivadpeale tema ka lap-
sed, lastevanemad ning kogu-
kondki," kirjeldatakse aasta
lasteaiaõpetaja kandidaati.

Aasta klassijuhataja kandi-
daat, Narva eesti gümnaasiu-
mi õpetaja Tiiu Assafrei toe-
tab õpilaste initsiatiivi ja ar-

vestab nende ettepanekutega.
Temale on oluline lastes ter-
vikliku maailmapildi kujunda-
mine. Näiteks ergutab ta õpi-
laste loodushuvi.Laste rajatud
klassiaias kasvatatakse köögi-
viljataimi, mille eest hoolitse-
des õpitakse vastutust ning lu-
gupidamist elava looduse vas-
tu.

Assafrei on algatanud ka
öölugemise traditsiooni, mil-
le puhul kogunetakse mõned
korrad aastas kokku, et üks-
teisele põnevaid jutte lugeda
ja rääkida.

Iseloomustuses tuuakse
välja, et Assafrei klassis õpib
palju lapsi, kelle emakeel ei
ole eesti keel. "Oma hoolivu-
se, osavõtlikkuse japühendu-
musega on ta loonud klassis
mõistva ning toetava õhkkon-
na, mis julgustab lapsi suht-
lema ja avatud olema. Las-
tes on kinnistunud õlatunne,
üksteist toetatakse ja usalda-
takse."

Peale kolme haridusinime-
se tõstetakse esile Ida-Viru et-
tevõtluskeskust (IVEK), mis
on aasta hariduse sõbra kan-
didaat. Ettevõtluskeskus on
haridusprogrammi "Ettevõt-
lik kool" algataja ja eestveda-
ja 2006. aastast. Praeguseks on
haridusprogrammiga liitujaid
üle Eesti.

Tunnustusürituse "Eestimaa
õpib ja tänab" eestvedajad on
haridus- ja teadusministee-
rium, sihtasutus Innove ning
Eesti haridustöötajate liit.

Gala lavastaja on näitleja,
lavastaja, filmi- ja telerežis-
söör Ain Mäeots. Tema vastu-
tas laval toimunu eest ka eel-
misel aastal Vanemuise teat-
ris. Tookord otsustas Mäeots
osa üritusel näidatud humoo-
rikatest videoklippidest filmi-
da Toila gümnaasiumis. Koos
näitlejate Ott Sepa ja Rag-
ne Pekareviga lõid seal kaa-
sa Toila gümnaasiumi noo-
red, kes õpivad kultuurikor-
raldust.

Ka tänavusest auhinnaga-
last teeb otseülekande Eesti
Televisioon.

Viimasel lastekaitsepäeval korraldas Kiviõli 1. keskkooli pere linnas kohvikute päeva. Direktor,
aasta õppeasutuse juhi kandidaat Heidi Uustalu nautimas puhkehetke ilusa eesti keele
kohvikus. MATTI KÄMÄRÄ

TARMU KURM
Tunnustuskonkursile said
kandidaate esitada kõik
soovijad.
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TTÜ Virumaa Kolledž kuulutab välja konkursi
Põlevkivi Kompetentsikeskuse (PKK)
alljärgnevatele ametikohtadele:

PKK TEADUS-JA UURINGUJUHT, kelle töö sisuks on:
PKK teadus-ja uuringusuundade arendamine ning
turundustegevus, sh rahvusvahelisel tasandil;
uuringute andmebaasi haldamine ja arendamine;
uute teadus-ja uuringuprojektide algatamine ja
administratiivne juhtimine;
kontaktide otsimine ja suhtluse korraldamine
(välis)partneritega teadus-ja uuringute valdkonnas.

sügisvoorutaotlusisaabesitadaelektrooniliseltaadressil

info@ida-viru.maavalitsus.eevõipaberkandjal

kuni3.oktoobrinikella16.30ni.

PKK ETTEVÕTLUSJUHT, kelle töö sisuks on:
inkubatsiooniteenuse pakkumise korraldamine;
ettevõtlusteabe jagamine ja nõustamine;
koostöö välispartneritega ettevõtlusvaldkonnas;
VKEde võrgustiku haldamine;
ettevõtluskonkursside ja – projektide läbiviimine ja koostöö
nende elluviijatega.

Lisainfo,vajalikuddokumendidjataotlusvormidon

kättesaadavadKodanikuühiskonnaSihtkapitalikodulehel

www.kysk.ee/kop-taotlusvoorud/kopl6-sygisvoor.

KANDIDAADILE ESITATAVAD NÕUDED:
kõrgharidus;
doktorikraad (teadus-ja uuringujuhi ametikoht);
analüütiline mõtlemine ja süsteemsus probleemide
lahendamisel;
algatusvõime, ambitsioonikus;
vastutustundlikkus, täpsus, hea meeskonnatöö ja
suhtlemisoskus;
eesti keele oskus kõrgtasemel, inglise ja vene keele oskus
vähemalt kesktasemel;
eelnev töökogemus ettevõtlusvaldkonnas (ettevõtlusjuhi
ametikoht), teadustöö kogemus (teadus-ja uuringujuhi
ametikoht).

infotunnid:

kell13kogukondlikuturvalisuseinfotundvenekeeles,

kell14infotundeestikeeles-kogukondlikturvalisus

KASUKS TULEB:
rahvusvaheline töökogemus;
projektitöö kogemus.

Projektiideekonsultatsioonionvõimaliksaada

SAIVEKivabaühendustekonsultantidelt

PAKUME:
põnevat väljakutset ja huvitavat tööd arenevas valdkonnas;
eneseteostamise ja koolituse võimalust.

Kandideerimiseks palume saata CV ja motivatsioonikiri
koos palgasooviga hiljemalt 3. oktoobriks 2016.a. aadressil
Järveküla tee 75, Kohtla-Järve 30322 või e-posti aadressil
mare.roosileht@ttu.ee, märksõnaga „PKK teadus-ja
uuringujuht“ või „PKK ettevõtlusjuht“.

TÄIENDAV INFO:
kalle.pirk@ttu.ee, tel 50 24 714.
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GEOLOOGIAPROFESSOR KALLE KIRSIMÄE: Põhiküsimus on, kas me tahame selle reostusallika likvideerida või ei taha

Kukruse mägi −
küsimusi palju, vastuseid vähem

Tartu ülikooli geoloogia-mineraloogiaprofes-~

sor Kalle Kirsimäe on Kukruse aherainemäge na-
gu ka teisi põlevkivitööstuse probleemseid jäät-
mehoidlaid uurinud aastaid. Ta jagab Põhjaranni-
kule oma mõtteid, mida selle mäega ette võtta.

Ago Gaškov
info@pohjarannik.ee

Kas on mõistlik see naaber-
krundile ümber tõsta või oleks
targem see rahule jätta?

Selle küsimusega on seotud
mitu probleemi. Esiteks tuleb
küsida, kas me üldse peame
seda tegema. Mis on see ajend,
miks me peaksime selle mäe-
ga tegelema? Vastus on, et see
mägi hõõgub tänase päevani.
Lahtisi leeke küll näha ei ole,
aga me näeme seda aurupilve,
mille temperatuur on väljumi-
sel 100 kraadi, mis tähendab,
see on põhimõtteliselt keemis-
punkti lähedal. See omakorda
tähendab, et seal sees on väga
kõrged temperatuurid. Utmis-
protsess käib edasi ning see
väljendub nendes õliproduk-
tides, mis seal tekivad, ja fe-
noolihaisudes, mis ümberrin-
gi levivad.

Küsimus ongi selles, et see
mägi, mis jätkuvalt hõõgub,
eraldab igasuguseid kahjulik-
ke aineid. Üks pool on gaasi-
emissioon. See aur, mis sealt
eraldub, ei ole lihtsalt veeaur,
vaid selles sisaldub igasugu-
seid lenduvaid orgaanilisi ai-
neid, mida igaüks lõhna järgi
tunnetab. Võib-olla see gaaside
eraldumine ei olegi kõige suu-
rem probleem. Lähedal asuv
tööstus tekitab tuule suunast
olenevalt samasuguse lõhnaa-
istingu ja see hajutatakse üs-
na kiiresti laiali.

Palju tõsisem probleem on
igasuguste naftaproduktidega,
sealhulgas ka mürgiste kuni
vähki tekitavate komponenti-
deni. Me ei saa sellest mööda
vaadata. Küsimus ongi selles,
et kuni see mägi hõõgub või
põleb edasi, seni needproduk-
tid seal ka tekivad. See asi on
käinud 50 aastat ja pole täna-
se päevani lõppenud. See ongi
küsimus − kas me tahame sel-
le reostusallika likvideerida?
Tegelikult on asi lihtne. Seadus
kohustab selliseid reostusalli-
kaid likvideerima.

Samas, mis võimalus on se-
da reostuskollet likvideeri-
da? Praegune kava näeb ette,
et mittepõlev osa ladestatak-
se naaberkrundile japõlev osa
veetakse minema.Kuhu? Seda
pole ilmselt võimalik vedada
ei Kunda tsemenditehase ah-
judesse ega ka VKG jäätme-
hoidlatesse?

Hakkame pihta sellest, et
on analüüsitud väga palju stse-
naariume kuni betoonseinte
rajamiseni. Umbes nagu Tšer-
nobõli aatomijaama plahvata-
nud reaktori kohale.

Aga see ei välista uttepro-
duktide sattumist põhjavet-
te…

Tuleksime tagasi põhimõt-
teliste lahenduste juurde. Mi-
nu enda seisukoht on selline,
et Kukruse mäe puhul on te-
gelikult kaks varianti. Esime-
ne on see, et me ei tee sellega
mitte midagi. Aga seadus ko-
hustab reostuskollet likvidee-
rima ning Kukruse mäe lähe-
duses elavad ka inimesed ja
nendekaevudes on sees fenoo-
lid ning see on oht nendele ini-
mestele. Teine variant on mäe
laialivedamine.

Kui me tahame selle reos-
tuskolde likvideerida, kas see
tähendaks selle mäe teisal-
damist? See on aga tehnoloo-
gia ja majandusliku arvestuse
küsimus, kas on mõttekas see
materjal teisaldadaning lades-
tada mõnes hoidlas, näiteks lä-
hedusesVKG õlitootmis jääki-
de ladestus − loomulikultkok-
kuleppel omanikuga − või lei-
da mingi muu lahendus. Suur
osa sellest materjalist on ju
tegelikult pärit eelmisest suu-
rest põlengust eelmise sajan-
di kuuekümnendate lõpus ja
seitsmekümnendate alguses,
kui mägi lahtise leegiga põles,
ning see on oma olemuselt suh-
teliselt inertnematerjal ehk ta
on jubaära põlenud.

Aga kõige akuutsem küsi-
mus on ju selle materjaliga,
mis asub mäe laugemas osas
ja on osaliselt või täielikult
põlemata. On küsimus, mis on
kolde likvideerimise õige teh-
noloogia. Minu seisukohast ei
ole selle mäe läbisorteerimi-
ne ja uue künka rajamine kõi-
ge mõistlikum lahendus, aga
veel kord − selle taga on min-
gisugused arvestused ja teh-
noloogilised lahendused.

Veeprobleemi saab lahenda-
da korralike veetorustike ra-
jamisega. Kukruse linnaosas
peakski olema kvaliteetne joo-
givesi. Ka külamajadesse saab
veetorud vedada. Veereostust
mäe teisaldamisega niikuinii

ei lahenda, sest naftaproduk-
tid ja fenoolid on imbunud ki-
vimitesse aastakümnete jook-
sul. Seega, kas ei soovita liht-
salt teha nägu, et me kasuta-
me 20 miljardit Euroopa Lii-
duraha näiliseltprobleemi la-
hendamiseks, aga sisuliselt te-
geleme mõttetusega, isegi Eu-
roopa Komisjonile puru silma
ajamisega? On ka oht, et te-
kitame paariks aastaks tõsise
keskkonnaprobleemi.

Nii lihtne see siiski pole. Ma
usun, et see tegevus pole ajen-
datud mingi plusspunkti saa-
miseks kusagil Euroopa Lii-
du koridorides. Usun, et tege-
likult on selle taga ikkagi meie
ühine mure keskkonna pärast
ja põlevkivitööstuse mõju pä-
rast meie keskkonnale. Selle
mäe sorteerimine, teisaldami-
ne − mis tahes − ei likvideeri

kõiki probleeme. Sellega oh-
jeldatakse edasist õlijääkide ja
muude produktide tekkimist.

Praegu töötab see hõõguv
tehas ju edasi. Väga raske on
hinnata, kui kaua see kestab.
Kuna see "tehas" on töötanud
viiskümmend aastat, võib ole-
tada, et ta töötab veel viisküm-
mend. Ma arvan, et meil on pii-
savalt palju kogemusi, näiteks
poolkoksimäe sulgemisel välja
tulnud põlemiskohad, et hin-
nata selliste protsesside kest-
vust. Väga oluline on ka see,
et sääraste, sadadesse kraa-
didesse tõstetud temperatuu-
riga kehade jahtumine võtab
väga palju aega. Isegi siis, kui
me kustutasime selle tuleära,
likvideerisimekõrge tempera-
tuuriga, 500-700kraadised kol-
ded, kestab õlide eraldumine

seni, kuni temperatuur langeb
alla saja kraadi.

Nii et see on pikaajaline
protsess ja küsimus on ikka-
gi selles, kas me tahame selle
reostusallika likvideerida või
mitte. Ma isegi kujutan ette,
et kui kohalik kogukond, ko-
halik võim ütleb, et ei, me ei
soovi selle reostusallika likvi-
deerimist, siis tulebnii ka käi-
tuda. Kui inimesed väidavad,
et on õnnelikud selle pinnase-
ga, selle keskkonnaga, veega,
mis on reostunud, võiks öelda,
et väga hea. Aga kas me lepi-
me sellega, et see jääb kestma
veel kümneteks aastateks?

Siin aga jõuame sinna, et see
ei ole ainult meie endi, vaidka
meie laste otsustada. Milline
inimene läheb sellisesse koh-
ta elama, kus tema kastmisve-
si või krundipinnas on fenoo-
le ja naftaprodukte täis? Ja sa
kasvatad seal oma porgandeid
japeete ning sööd need sisse...
See ei ole ainult meie otsusta-
da. Seda peab vaatama kauge-
mas perspektiivis ja mõtlema
ka oma lastele.

Aga siiski, me kaevame sel-
le mäe lahti. Kogu see hõõguv
materjal saab hapnikku ja süt-
tib lahtise leegiga põlema. Me
kustutame seda vee javahuga,
uputame kõik üle, ka naaber-
krundid, reostame ikkagi pin-
nast, raiskame tohutul hulgal
päästeteenistuse ressurssi, upu-
tame üle Narva-Tallinna maan-
tee, õigemini Peterburi-Shanno-
ni rahvusvahelise trassi, ja te-
kitame väga suure jama.

Taassüttimise oht − see on
küll sõnadega mängimine, aga
see materjal põleb täna ka,
ehkki ta põleb väga aeglaselt.
Nüüd on küsimus, milline on
oht, et õhu juurdepääsu kor-
ral hakkab see materjal hõõ-
guma ja lahtise leegiga põlema
ehk kordub see, mis oli möödu-
nud sajandi kuuekümnendatel-
seitsmekümnendatel aastatel.
Ehk siis juhtub see, mis juhtus
poolkoksimäe sulgemisel.

Nägin ise neid "kauneid" laa-
vapilte ja tegelesin nende kol-
lete uurimisega. See on täiesti
reaalne oht. Nende kirjeldatud
ohtude ohjeldamiseks on vaja
korralikku kriisistsenaariumi-
de analüüsi, tegemaks kõik sel-
leks, et sellist asja ei juhtuks.

Olen kirjeldanud üht vä-
ga lihtsat stsenaariumi, kui-
das selline asi saab aset leida.
Oletame, et reede õhtul jõutak-
se välja kuumenenud kolde-
ni, kus temperatuurid on 500
kraadi juures. Me oletame, et

seal on nii suur temperatuur.
Vahetult koldes keegi tempe-
ratuuri mõõtnud ei ole, oleta-
me seda kaudsete mõõtmiste
ja poolkoksiladestust saadud
kogemuste põhjal. Nii, ree-
de õhtul, vahetult enne kel-
la viit jõutakse välja koldeni.
Siis pannakse masinad seisma,
minnakse nädalavahetust pi-
dama ja esmaspäeval avasta-
takse, et see põleb.

Et sellist asja ei juhtuks,
peavad olema väga kindlad
kriisiohjeldamise reeglid, et
kolded ei jääks pikaks ajaks
lahti. Arvestades kogemusi,
ei tohiks need kolded olla vä-
ga suured, neid jõuaks kiires-
ti laiali vedada. Iseasi, kuidas
ja kuhu.

Üks esmapilgul tähtsuse-
tuna tunduv aspekt on see, et
sealt jookseb mööda väga täh-
tis maantee. Kõik need plaanid
peavad tagama, et seda maan-
teed − Tallinna-Narva oma −
ei pandaks kinni. Ka inimes-
te heaolu eest tuleb hoolitse-
da. See kõik on tehnoloogia ja
läbitöötatudkriisiplaanide kü-
simus.

Jätkuvalt, küsimus, mille-
le me peame kõigepealt vasta-
ma, on see, kas seda kollet on
vaja likvideerida. Praegu on
tehtud plaanid see likvideeri-
da. Nagu ma ütlesin, see ei ole
ainult meie ega ka seal elava-
te kohalike inimeste vastata.
See puudutab väga pikaajalist
perspektiivi.

Nii et vastust ei ole. Me ik-
ka ei saa teada, kas on mõist-
lik kulutada see raha mäe tei-
saldamiseks või kasutada seda
muude keskkonnakaitsemeet-
mete jaoks?

Jah, sellele on keeruline ot-
seselt ja lihtsalt vastata. Ma
võtan selle lihtsalt kokku.

Tänased analüüsid, mis on
tehtud õli- ja atmosfäärireos-
tusest, ütlevad, et see on pii-
savalt suur oht elukeskkonna-
le, et see reostuskolle likvidee-
rida. Minul on kahju, kui see
mägi laiali veetakse. Selgitan:
juba 15 aastat käin ma seal
oma tudengitega ning see mä-
gi on hea näide, milline on lä-
bimõtlemata ladestamise mõ-
ju, samuti oma silmaga näh-
tav ja ninaga tuntav näide põ-
levkivitööstuse reostuse koh-
ta. Poolkoksimäge võid sa kau-
gelt vaadata, aga istudes selle
põleva mäe otsas, saavad need
noored inimesed aru, kui suu-
red need probleemid tegeli-
kult on.

Nii et kui see mägi laia-
li veetakse, siis pole enam nii
head kohta põlevkivitööstuse
mõjude näitamiseks.

Kalle Kirsimäe seisukohast ei ole Kukruse mäe läbisorteerimine ja
uue künka rajamine kõige mõistlikum lahendus. MATTI KÄMÄRÄ
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UUDISED

Eesti Energia sai loa
Narva karjääris
maa alla minna
Juba mitu aastat Narva karjää-
ris kaevandamise jätkamiseks
maa alla minna plaaninud AS
Enefit Kaevandused sai teisi-
päeval keskkonnaministeeriu-
milt selleks loa.

"Tegemist on olnud pikema
protsessiga," ütles Eesti Ener-
gia juhatuse liige Margus Vals.
"Esitasime 2014. aastal keskkon-
naministeeriumileNarva allma-
akaevandamiseks loa taotluse,
järgmisel aastal valmis allma-
akaevandamise keskkonnamõ-
jude hinnang, mis kiideti heaks
tänavu jaanuaris, ning nüüd saa-
bus keskkonnaministeeriumi
lõplik kinnitus kaevandamisloa
muutmisekohta."

Veel paar kuud tagasi oli
energiafirmalprobleem kaitse-
ministeeriumiga, kes ei soostu-
nud kaeveluba Sirgalas piken-
dama, soovides täit kindlust, et
plaanitav kaevandamine ei häiri
tegevust sealsamas asuval kait-
seväe harjutusväljal.

Valsi sõnul on neil olnudkait-
seministeeriumiga hea koostöö
ning plaane selgitanud kohtumi-
se järel saadika kooskõlastus.

Maa-alust kaevandamist ka-
vatseb ettevõte alustada 2019.
aastal. Kasutusele võetakse
efektiivne ja keskkonnahoidlik
kombainkaevandamise tehno-
loogia, mis vähendab põlevki-
vi allmaakaevandamisel tekki-
vaid kadusid ja kaevandamise-
ga seonduvaid keskkonnamõ-
jusid, säilitades senise taimes-
tiku ja maastiku üldilme puutu-
matuna.

"Seni oleme allmaakaevan-
dustes kasutanud kamberkae-
vandamise meetodit, kus jäta-
me 22-35 protsenti põlevkivist
maa alla maapinda toestama.
Kombainkaevandamise puhul

kaevandatud alal maapind lan-
gatatakse ja saame maa alt see-
tõttu rohkem põlevkivi kätte −
kaod vähenevad 5-10 protsen-
dini," ütles Vals.

Vals märkis, et allmaakae-
vandamise rakendamine Nar-
va karjääris ei tähenda, et ko-
gu alal rakendatakse allma-
akaevandamist, vaid karjääri-
viisilise kaevandamise ja peal-
maakaevandamisekoosarenda-
mist. Allmaakaevandamise või-
malust nähakse eelkõige lõuna-
ja edelaosas, kus põlevkivi la-
sub sügaval.

Praegune kaevandamisluba
Narva karjääris kehtib aastani
2019, nüüd pikendati sedaküm-
ne aasta võrra, mis aga ei tähen-
da, et selleks ajaks on varud am-
mendatud − praeguste prognoo-
side kohaselt jätkub põlevkivi
sealka pärast 2029. aastat.

Juba sel aastal on plaanis
alustada hanget kombaini soeta-
miseks; kaevanduse rajamiseks
vajalike investeeringute suuru-
sest, samuti lisanduvatest töö-
kohtadest rääkimist pidas Vals
praegu ennatlikuks.

Keskkonnaministeerium kin-
nitas sel nädalal Narva karjää-
ri kaevandamislubade muutmi-
se otsuse, millega ühendatak-
se kehtivate kaevandamisluba-
de aastamäärad, lubatakse li-
saks avakaevandamisele võtta
kasutusele kombainkaevanda-
mise tehnoloogia japikendatak-
se kaevandamislubasid kümne
aasta võrra.

Kaevandamine puudutab
kahte omavalitsust: Illuka ja
Vaivara valda. Mõlemad valla-
vanemadkinnitasid, et valla ela-
nike heaolu see ei mõjuta ning
ka keskkonnale pole põhjust
kahju karta.

Mõne aasta pärast hakatakse Narva karjääris põlevkivi ammutama
nii maa peal kui maa all. Matti Kämärä

PÄEVA PILT
KES ISTUB VABAKS JÄÄNUDKOHTLA-JÄRVE LINNAPEA TOO-
LILE? Eile toimunudKohtla-Järve volikogu erakorraline istung kes-
tis vaid mõned minutid. Sellest piisas, et vormistada otsus, millega
kohtu poolt korruptsioonikuritegudes süüdi mõistetud linnapea Jev-
geni Solovjov tagantjärele, alates 29. augustist, mil kohtuotsus jõus-
tus, ametist vabastati. Otsuse sõnastuse kohaselt lasti ligemale 13 aas-
tat linnavalitsust juhtinud Solovjov lahti "ametikohale mittevastavu-
se tõttu". Volikogu istungil saadikutel küsimusi polnud.

Avalikkust kõige rohkem huvitavaleküsimusele, kes saab Solovjovi
mantlipärijaks, eilne istung vastuseid ei andnud. Linna põhimääruse
järgi täidab praegu linnapea kohuseid abilinnapea Ljudmila Jantšen-
ko (paremal) kui vanim linnavalitsuse liige. Kas temast saabki järg-
mine linnapea? Või hoopis tema kõrval istuvast teisest abilinnapeast
Deniss Veršininist? Või panustatakse hoopis eelmisel suvel ajutiselt
linnasekretäri ametisse tulnud Vadim Vildele? Tublile noorele juris-
tile võiks ju linnavalitsuses mõne ameti leida, kui linnasekretär An-
na Generalova peaks soovima lapsepuhkuselt tagasi tulla. Miks mit-
te ei võiks see uus amet asuda linnapea kabinetis? Abilinnapea Niina
Aleksejevat pole seni võimalike favoriitide ringis keegi nimetanud.
Küll aga neljandat abilinnapead Vitali Borodini, kes eile oliTallinnas
ja linnavolikogu istungisaalis seetõttu pildile ei saanud jääda. PEETER LILLEVÄLI

KÜTTEKRIIS: Ministeerium näeb lahendust info vahetamises

Ministeeriumi asekantsler
pöördus soojusvõlglaste
asjus omavalitsuste poole

Majandus-ja kommu-~

nikatsiooniministeeriu-
mi energeetika ja ehi-
tuse asekantsler Ando
Leppiman pöördus oma-
valitsuste poole kirjaga,
mis on ajendatud Koht-
la-Järvel möödunud tal-
vel tekkinud küttekrii-
sist ning mille eesmärk
on hoida sääraseid olu-
kordi tulevikus ära.
Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

"Radikaalsema meetmena on
võrguettevõtjad kasutanud
võrguühenduse katkestamist,
mis on äärmuslik ja riivab
tarbijaid, kes on valmis enda
tarbitud teenuste eest tasu-
ma. Käesolevaga soovime juh-
tida tähelepanu mitmele või-
malusele võlglastega tegele-
miseks, tehes aktiivset koos-
töödvõrguettevõtja, kohaliku
omavalitsuse ning korteri-
ühistute juhatustega. Need
võivad oluliselt parandada
võlgade likvideerimise tõe-
näosust ning vähendada võr-
guühenduse katkestamisega
kaasnevat potentsiaalset kah-
ju," teatas Leppiman ja lisas,
et kohalikel omavalitsusük-
sustel ning korteriühistute ju-
hatustel on mitmeid õigusi ja
võimalusi võlgnevustega te-
gelemiseks, millest sageli osa-
pooled teadlikud ei ole.
Rõhub infovahetusele

Võlgnevuse tekkepõhju-
sest sõltumata on nii edas-
pidise probleemi süvenemi-
se ennetamise kui ka võlgne-
vuste kättesaamise tõenäosu-
se suurendamise seisukohalt
oluline informatsiooni vaheta-
mine võrguettevõtja ja võlg-
niku, võrguettevõtja ja koha-
liku omavalitsusüksuse ning
võlgniku ja kohaliku omava-
litsuse vahel, kirjutas minis-
teeriumiametnik.

"Paljudel juhtudel tasutak-
se võlgnevus pärast seda, kui
tarbijaid teavitatakse korteri-
ühistu või ühisusekaudu võlg-
nevuse mittetasumisega seo-
tud tagajärgedest. Ülejäänud
juhtudel peab aga korteriühis-

tu või ühisus tegema koostööd
kohaliku omavalitsusüksuse-
ga, et võlgnevuse tasumise
tõenäosust suurendada," sõ-
nas Leppiman.

Ta loetles juba varem õi-
guskantsleri poolt mainitud
seadusega ettenähtud toime-
tulekutoetustmaksejõuetute-
le inimestele, samuti omava-
litsuse kohustust tagada ini-
mestele eluase, aga ka võima-
lust võlanõustamiseks ning
makseraskustes ühistute sa-
neerimiseks.
Omavalitsus ei
pruugi teada

"Sageli ei ole tarbijad tead-
likud, et sotsiaalselt vähe-
kindlustatud füüsiliste isiku-
te puhul on võlgnevuste lik-
videerimiseks võimalik palu-
da ka asukohajärgse omava-
litsusüksuse abi. Kuivõrd ka
kohalik omavalitsusüksus ei
pruugi olla teadlik võlgnevus-
te probleemist, oleme suuna-
nud vastavasisulise kirja ka
võrguettevõtjatele. Võrguet-
tevõtjapoolne teavitamine ai-
tab leida lahendusi võlgniku
isikukindlakstegemisel ja tõ-
hustada seeläbi võlgnevuse
likvideerimist ning ennetada
probleemide eskaleerumist,"
kirjutas Leppiman. Ta avaldas
lootust, et eri osapoolte oma-
vaheline koostöö ning lahen-
duste otsimine aitab ära hoida
või oluliselt vähendada võrgu-
ühendusekatkestamist kütte-
perioodi ajal.

Kohtla-Järve kütteproblee-
mide kohta esitas õiguskants-

ler Ülle Madise 31. augustil
järelepärimise Kohtla-Järve
linnavalitsusele, soovides tea-
da, milliseid samme on linn
ette võtnud, et enam ei kor-
duks korterelamuteküttevõr-
gust väljalülitamisi küttepe-
rioodi ajal. Kohtla-Järve lin-
navalitsus ei olnud eilse seisu-
ga veel vastust andnud.
Õiguskantslerile
vastamiseks nädal

"Palun infot, milliseidkonk-
reetseid abinõusid olete möö-
dunud poole aasta jooksul ra-
kendanud võikavatsete raken-
dada, et kütte eest tasunud ini-
mesed ei jääks eeloleval talvel
oma kodus külma kätte. Mõis-
tetavalt on probleemi lahen-
damiseks vajalik samme astu-
da nii riigil kui kohalikul oma-
valitsusel, seega palume infot
ka valdkonna eest vastutavalt

ministeeriumilt," kirjutas õi-
guskantsler, kes ootab omava-
litsuselt vastust hiljemalt 15.
septembriks.

Linnapeaabi Ahtme, Oru ja
Viivikonna linnaosas Tiit Lille-
mets ütles eile Põhjaranniku-
le, et nad hakkasid probleemi-
ga tegelema kohe, kui eelmi-
ne kütteperiood läbi sai, ning
olukorras on saavutatudposi-
tiivseid muutusi, ehkki võlgla-
si on ikkagi, nagu ka oma kor-
teri hüljanud omanikke, kelle-
ga pole õnnestunud ühendust
saada.

Kohtla-Järvel jäi eelmisel
talvel kütteta kolm korterma-
ja, kuna soojusettevõte VKG
Soojus keeldus neid võlgade
tõttu kütmast. Ühistute tea-
tel tekkisid võlad, kuna nad
ei ole suutnud osalt kommu-
naalmakseid mittemaksvatelt
omanikelt võlgu sisse nõuda.

ANDO LEPPIMAN
Radikaalsema meetmena
on võrguettevõtjad kasutanud

võrguühenduse katkestamist,
mis on äärmuslik ja
riivab tarbijaid, kes on
valmis enda tarbitud teenuste
eest tasuma.

Postkastid ühes Kohtla-Järve kütteta jäetud majas tänavu
jaanuaris: arved tulevad, kuid omanikud ei võta neid isegi
postkastist välja. PEETER LILLEVÄLI
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MIKSER

AJA LEHT

PÕLEVKIVI SUITS KOLLITAB
ÜMBRUST
Kuigi A-S Willa juhatus alles hiljuti
ehitas oma linna keskel asuvale
tööstusele uue kõrgema korstna,
on see nüüd üle minnes põlevkivi
küttele saanud übruskonnale mit-
mesaja meetrilise raadiuse ulatu-
ses otse nuhtluseks. Iga päev tor-
mab selle ettevõtte suurest korst-
nast paksu-rasket musta põlevki-
vi suitsu lähemasse ja kauge-
masse ümbrusesse.

Kuna põlevkivi suits kui õli suits
on raske, siis langeb ta lühikeste
hõljumiste järele maha, tuues
endaga kaasa suuri muste tükke
ning õnnetu hing on siis see, kes
on julgenud pesta oma pesu ja
selle välja kuivama riputanud −
niiskest puhtast pesust on järel
mustakirju pesu. Samuti ei tohi
alla tuule ühtegi akent lahti pida-
da, kui ei taha, et puhas tuba
saaks rüvetatud. (Põhja Kodu, 9.
september 1936)

KOHTLA-JÄRVE EI LASE ENAM
HOONEID SUVALISELT RIKKUDA
Kohtla-Järvel Keskallee 11 asuv
vana kahekorruseline maja sa-
tub mitmete kaamerate objektii-
vide ette. Sellist pilti ei näe tões-
ti iga päev − majale on tekkinud
trepp, mis viib... aknasse.

Kohtla-Järve linnavalitsuses
väideti, et see on niimoodi selle
tõttu, et hoonestajatele, kes ta-
havad miljööväärtusliku hoones-
tuse piirkonna elumajades korte-
rite asemel äripindu luua, esita-
takse uusi nõudeid.

Kohtla-Järve aselinnapeaVik-
toria Tsventarnaja märkis, et
Keskallee 11. maja eluruumide
kontoriteks ümberehitamise pro-
jekt valmis enne miljööväärtusli-
ku hoonestuse teemaplaneerin-
gu vastuvõtmist. Tollal ei olnud
veel kindlaid nõudeid uute uste,
akende ja treppide kujundusele
vanades majades. Nüüd teeb
ettevõtja uute nõuete alusel pro-
jektis muudatusi. (Põhjarannik,
9. september 2011)

Tervishoiu alarahastamisel
ei jää hätta mitte arstid,
vaid patsiendid
Meestearsti eriala rajaja Ees-
tis, Tartu ülikooli androloogia-
keskuse juht Margus Punab
leiab, et kui Eesti tervishoiu-
süsteemi peagi muudatusi ei
tule, siis jäävad hätta eelkõige
patsiendid.

"Tervishoiusüsteem on krii-
sis," kirjutab Punab oma Face-
booki lehel. Tema hinnangul ei
ole tekkinud olukorraga rahul
patsiendid, arstid ega poliiti-
kud. "Praegune reaalsus on, et
enamik arstkonnast on tegeli-
kult käega löönud ja tegijamad
endale süsteemivälise muga-
va niši leidnud. Eravastuvõ-
tud, osakoormusega või põhi-
kohaga töö välismaal, teletee-
nuse osutamine rahvusvaheli-
sele võikohalikule turule, tea-
dustöö. Kõrgeltharitud ener-
giarikkad inimesed hätta ei
jää," arutleb Punab.

Hätta jäävad tema sõnul
järjest rohkem patsiendid,
kes hakkavad vajalikku tervis-
hoiuteenust saamata alterna-
tiive otsima. Elav näide selle
kohta on Punabi arvates MMS
ja tema analoogid ning imera-
vitsejate viimaste aastate tä-
helend.

Punab on veendunud, et tek-
kinud olukorra põhjuseks on
poliitiline ignorantsus, kusjuu-

res asjade sisuliseks muutmi-
seks on õige aeg juba möödas.
"Tervishoidupisikese lisaraha
toomine praegu enam kätte-
saadavust sisuliselt (kindlas-
ti mitte proportsionaalselt pa-
nusega) ei paranda. Süsteem-
se muutuse käivitamine, mis
annaks meie inimestele tõesti
parema ja patsiendikesksema
teenuse normaalse kättesaa-
davuse ja kasvava kvaliteedi,
vajab iga aastaga järjest suu-
remaid riiklikke kulusid," kir-
jutab ta.

"Kuna ma ei usu, et meil ol-
daks valmis praeguse kuue
protsendi asemel süsteemi
Euroopa keskmisele taseme-
le vastavat üheksat protsen-
ti SKTst panustama, siis val-
mistugem omaosaluse hüp-
peliseks kasvuks," ennustab
meestearst. "Isegi kui oldaks
selleks valmis, vajaks positiiv-
sete arengute käivitamine vä-
ga suurt, ilmselt aastaid kest-
vat tööd usalduse taastamise
nimel. Mina näen siin ainuke-
se toimiva lahendusena riigi
ja arstide vahelist hea tahte
memorandumit, kus mõlemad
osapooled kinnitavad, milli-
seid muutusi tagatakse ja kui-
das see garanteeritakse." (Pos-
timees.ee)

Margus Punab pelgab, et kui patsiendid riiklikust süsteemist
vajalikku tervishoiuteenust ei saa, hakkavad nad üha rohkem
abi otsima imeravitsejatelt. MATTI KÄMÄRÄ

Komisjon hakkab
arutama "Dmitrijevi"
seaduseparandust
Riigikogu õiguskomisjon val-
mistub aruteluks liiklusõnne-
tuse järel alkoholi tarbinud
juhtide karistamise teemal
ning plaanib sellesse kaasata
ka eksperte.

Komisjoni esimees Heljo
Pikhof ütles, et kavas on kaa-
sata arutelluka Eesti kohtueks-
pertiisi instituudi (EKEI) esin-
dajad, etkuulata ära EKEI sei-
sukohad praeguste ekspertiisi-
de võimalustest. "Komisjon soo-
vib saada täpsemat infot näi-
teks selle kohta, millised on
ekspertiisi võimalused tuvasta-
da seda, millal täpselt õnnetuse
põhjustanud juht alkoholi tar-
bis ning milline oli tema joove
õnnetuse toimumise ajal," mär-
kis õiguskomisjoni esimees.

Pikhof rõhutas, et tema on
jätkuvalt seisukohal, et seadus
vajab muutmist, aga täpsemad
tulemused selguvad arutelu-
de põhjal.

Õiguskomisjon tahab kaa-
luda, kas tuleks muuta sea-
dust ja karistada liiklusõnne-
tuse järel alkoholi tarbinud
juhti kriminaalkorras või on
piisav kehtivas liiklusseadu-
ses olev väärteokorras karis-
tamine.

Selle arutelu algatamise
ajendiks oli Ida-Virumaaltva-
litud riigikogu liige keskera-
kondlane Dmitri Dmitrijev,
kes sõitis tänavu jaanuaris
Harjumaal teelt välja. Haig-
las mõõdeti tal rohkem kui
1,5promilline joove. Dmitrijev
pääses kriminaalvastutusest,
millega kaasnenuks ka riigi-
kogust lahkumine, väitega,
et ta asus Jägermeistri liköö-
ri pruukima pärast liiklusõn-
netuse põhjustamist. Politsei
karistas teda väärteo korras
1000eurose trahviga ja peatas
juhtimisõiguse neljaks kuuks.
(BNS/PR)
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VIKERRAADIO
Esmaspäev,
12. september

05.30 Vikerhommik. Taa-
vi Libe 10.05 Ökoskoop.
Krista Taim 11.30 Järje-
jutt 12.00 Keskpäevased
uudised 12.15 Uudis+. Mir-
ko Ojakivi 14.05 Reporteri-
tund. Arp Müller 15.00 Pä-
rastlõunased uudised 15.15
Kauamängiv 16.05Kultuu-
riuudised 16.15 Sten Tep-
pan 17.05 Setukeelsed uu-
dised 17.15 Sten Teppan
18.00 Päevakaja 19.05 Re-
porteritund* 20.05 Sport
20.45 Õhtujutt lastele 21.05
Õhtujazz. Anne Erm 22.05
Sport 22.30 Järjejutt* 23.03
Eesti lugu* 00.05 Ökos-
koop* 01.00 Kauamängiv*
01.45 Öömuusika
Teisipäev,
13. september

05.30 Vikerhommik.
Taavi Libe 10.05 Huvita-
ja. Meelis Süld 11.30 Jär-
jejutt 12.00 Keskpäevased
uudised 12.15 Uudis+. Lau-
ri Varik 14.05 Reporteri-
tund. Indrek Kiisler 15.00
Pärastlõunased uudised
15.15 Kauamängiv 16.05
Kultuuriuudised 16.15 Sten
Teppan 17.05 Mulgikeelsed
uudised 17.15 Sten Teppan
18.00 Päevakaja 19.05 Re-
porteritund* 20.05 Sport
20.45 Õhtujutt lastele 21.05
Ringhääling 90 22.05 Sport
22.30 Järjejutt* 23.03 Ma
elan siin* 00.05 Huvitaja*
01.00 Kauamängiv* 01.45
Öömuusika

Kauamängiv 16.05Kultuu-
riuudised 16.15 Sten Tep-
pan 17.05 Muhukeelsed
uudised 17.15 Sten Tep-
pan 18.00 Päevakaja 19.05
Korvpall. Eesti − Portugal
21.05 Ringhääling 90 22.05
Sport 22.30 Järjejutt* 23.03
Luuleruum 00.05 Huvitaja*
01.00 Kauamängiv* 01.45
Öömuusika

Neljapäev,
15. september

05.30 Vikerhommik.
Taavi Libe 10.05 Huvita-
ja. Meelis Süld 11.30 Jär-
jejutt 12.00 Keskpäevased
uudised 12.15 Uudis+. Lauri
Varik 14.05 Reporteritund.
Kaja Kärner 15.00 Pärast-
lõunased uudised 15.15 Ees-
ti Kontserdi uudised 15.20
Kauamängiv 16.05 Kultuu-
riuudised 16.15 Sten Tep-
pan 17.05 Võrukeelsed uu-
dised 17.15 Sten Teppan
18.00 Päevakaja 19.05 Re-
porteritund* 20.05 Sport
20.45 Õhtujutt lastele 21.05
Ringhääling 90 22.05 Sport
22.30 Järjejutt* 23.03 Loe-
tud ja kirjutatud* 00.05
Keelesaade* 01.00 Huvi-
taja* 02.00 Kauamängiv*
02.40 Öömuusika

Reede,
16. september

05.30 Vikerhommik. Anu
Välba 10.05 Huvitaja. Ju-
han Kilumets 11.30 Jär-
jejutt 12.00 Keskpäeva-
sed uudised 12.15 Uudis+.
Margitta Otsmaa 14.05
Vasar 15.00 Pärastlõuna-
sed uudised 15.15 Kaua-
mängiv 16.05 Kultuuri-
uudised 16.15 Jaan Elgu-
la 17.05 Kihnukeelsed uu-
dised 17.15 Jaan Elgula
18.00 Päevakaja 19.05 Va-
sar* 20.05 Sport 20.45 Õh-
tujutt lastele 21.05 Andres
Oja* 22.05 Sport 22.30 Jär-
jejutt* 23.03 Kuula rända-

jat* 00.05 Kihnukeelsed
uudised* 00.30 Aiatark*
01.00 Huvitaja* 02.00 Öö-
muusika
Laupäev,
17. september

05.30 Vikerhommik.
Meelis Süld 10.45 Minitur-
niir 11.05 Rahva teenrid.
Aarne Rannamäe 12.05 Ka-
jalood. Kaja Kärner 13.05
Eesti lugu. Piret Kriivan
14.05 Loetud ja kirjutatud.
Peeter Helme 15.05 Soovi-
de aeg 16.05 Päevatee. Ül-
le Karu 17.05 Ma elan siin.
Haldi Normet-Saarna 18.00
Päevakaja 18.30 Minitur-
niir* 19.05 Korvpall. Eesti− Poola 21.05 Rahva teen-
rid* 22.05 Sport 22.10 Öö-
ülikool. Luuletaja, tõlkija ja
psühhoterapeut Ly Seppel-
Ehin "Laps ja lill, lammas
ja legonindžagod" 23.03 Aja
jälg kivis* 00.05 Kauamän-
giv* 01.00 Rahva teenrid*
02.00 Öömuusika
Pühapäev,
18. september

0 5 . 3 0 Vi k er h o mm ik .

Meelis Süld 09.05 Aiatark.
Kaja Kärner 10.10 Tööva-
ri. Urmas Vadi 11.05 Mne-
moturniir 11.20 Müstiline
Venemaa. David Vseviov
12.05 Andres Oja 13.05 Sa-
most ja Rumm 14.05 Kuu-
la rändajat. Hendrik Rel-
ve 15.05 Keelesaade. Pi-
ret Kriivan 16.05 Aja jälg
kivis. Helgi Erilaid 17.05
Labor. Priit Ennet 18.00
Päevakaja 18.15 Spor-
dipühapäev 19.05 Kiri-
kuelu. Meelis Süld 20.05
Sport 20.45 Õhtujutt las-
tele 21.05 Mnemoturniir*
21.20 Müstiline Venemaa*
22.05 Sport 23.03 Samost
ja Rumm* 00.05 Kihnu-
keelsed uudised* 00.15
Päevatee* 01.10 Labor*
01.40 Öömuusika

Kolmapäev,
14. september

05.30 Vikerhommik.
Taavi Libe 10.05 Huvita-
ja. Krista Taim 11.30 Jär-
jejutt 12.00 Keskpäeva-
sed uudised 12.15 Uudis+.
Rain Kooli 14.05 Reporteri-
tund. Arp Müller 15.00 Pä-
rastlõunased uudised 15.15

m
"V

w.

VANADE
EESTLASTE
MÄNGUASI

AMEERIKA
RATSA-
KARJUS

MÄLU NÕRGENEMINE TRASS SEEVASTU

ASULA

LAMMAS-

UNA
(NALJ.)

KARJAKOPLI
PIIRAJA

TSEHHI
KIRJANIK

VANA-SKANDINAAVIA
ÜLIK

VAJUTIS

VENE
HELILOOJA

JÄRV
VALGAMAAL HOLST

SOOGIMULK

AVALIK
NAINE

JÕUDE
OLEMA

KUNAGISE
ITAALIA

RAHVA LIIGE

KURTSA-
TOOVIUM

SEL
AASTAL

E. KUNST-
NIK, POLIITIK

EVIMA

VERE...
ORNAVOITU

E. KELLADE
ANSAMBEL

TOONA
AMAZONA-
SE LISAJÕGI

INDREK..
(END. KORV-

PALLURI
E. NÄITLEJA

(IN. + N)

EUROOPA
NÕUKOGU

INIMEST
ASENDAV

AUTOMAAT

PEENETERA-
LINE

NISUTANG

JALAASTE UHTE-
LANGEV

KEHV
(ARGIK.)

SINA,
SINENDUS

LA-BEMOLL
ASORUHMA

SISALDAV SADAM

USA
KOSMOSE-
AGENTUUR

JÄRSKU

TSENTNER

ULTRA-
VIOLETT-
KIIRGUS

NÄGEMUS

KOHANDA-
TU

ARMUAND SPORDIALA

HAARAVAD RISTSÕNAD KÕIGILE



REKLAAM 9. SEPTEMBER 2016PÕHJARANNIK8

hooaja peatoeta j a

L 17. september kell 19
Jõhvi kontserdimaja hooaja avakontsert

Esmakordselt Eestis
Valgevene Riiklik Akadeemiline
Sümfooniaorkester
DirigentAleksandr Anisimov
SolistPeep Lassmann(klaver) eestikontsert.eeM. K. Oginski. Polonees “Hüvastijätt kodumaaga”
E. Grieg. Klaverikontsert a-moll
D. Šostakovitš. Sümfoonia nr 5
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